
جشنواره ای دور از سیاست بازی

افزایش چشمگیر آثار مناسب
در ابتدای این نشست فریبا کیا، 
معاون سامان دهی»دفتر انتشارات 
بیان  با  آموزشــی«،  تکنولوژی  و 
بر  مؤثر  عوامل  دیدگاه های  اینکه 
جشنواره از جمله ناشران، مؤلفان 
روش های  بــه  کتاب هایشــان  و 
گوناگــون در ویژه نامــۀ جوانــه 
بازتاب خواهند داشت، افزود: »خوش بختانه از جشنوارة نهم به 
بعد، شاهد برگزاری هرسالۀ جشنواره هستیم که فرصت رقابت 
کتاب های جدید در هر ســال را فراهم کرده اســت. ما به زعم 
خودمان تعامل خوبی با ناشــران داشته ایم. بیش از 9۰۰ ناشر 

آموزشی و تربیتی با ما در تعامل و ارتباط هستند. همچنین، ما 
به منظور ارتباط بیشتر، در شش دوره از نمایشگاه کتاب شرکت 
کرده ایم. نتایج نشســت ها و کارگاه هایی که با حضور ناشــران 
برگزار شده اند نشان می دهد که قدم ها رو به جلو بوده اند، گرچه 

هنوز با نقطۀ مطلوب فاصله داریم.«
کیا با اشــاره به افزایش آثار مناســب افــزود: »با وجود آنکه 
فیلترهای انتخاب آثار مناسب تخصصی تر شده اند، اما 6۰ درصد 
آثاری که به دست ما می رسند، مناسب هستند، درحالی که 16 
ســال پیش این رقم تنها 18 درصد بود. این موضوع مبین آن 
اســت که تعامل خوبی بین ما و ناشران شکل گرفته، اما انتظار 

ما بیش از این هاست.«
معاون دفتر انتشارات و تکنولوژی آموزشی در ادامه خطاب به 

رد
زگ

می

اشاره
ناشــران بخش خصوصی همواره یکی از مهم ترین و مؤثرترین عوامل در فرایند سامان دهی منابع آموزشی و تربیتی بوده اند. از این رو 
تعامل با آن ها همواره اهمیت زیادی برای سیاست گذاران و مجریان جشنوارة کتاب  رشد داشته است. دست اندرکاران جشنواره در این 
دوره نیز مانند گذشته، میزبان تنی چند از ناشران بودند تا نقاط قوت و ضعف فرایند سامان دهی را از زبان آ ن ها بشنوند و نقدهای آن ها 
را پذیرا شــوند. مدیران مسئول انتشارات »تیمورزاده«، »خیلی سبز«، »بداهه«، »نغمه نواندیش«، »مرآت« و »طلایی« دعوت جشنواره 

را پذیرفته و در این نشست حضور یافته بودند.

گزارش میزگردها از: 
سمانه آزاد

گزارشی از جلسه هم اندیشی با برخی از مدیران نشر
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تیمورزاده: معتقدم 
جشنوارة رشد 
معتبرترین جشنواره 
کتاب های آموزشی و 
کمک آموزشی است 
و واقعاً حرکت رو به 
رشدی داشته است

جهانگیری: به نظر 
می رسد اگر قرار است 
تبلیغی صورت بگیرد، 
ابتدا باید از بدنة 
آموزش وپرورش شروع 
شود

ناشران حاضر در این نشست گفت: »ما طالب شنیدن حرف های 
شــما و دریافت بازخورد در مورد فعالیت های خود هســتیم و 
می خواهیم از نظرات شــما برای تقویت و توسعۀ فعالیت هایمان 

استفاده کنیم.«

سامان دهی منابع آموزشی و تربیتی 
به دور از سیاست بازی ها

در ادامه، کاظم طلایی که مدیر 
مسئول انتشارات طلایی و نیز یکی 
از همکاران قدیمی دفتر انتشارات 
است، گفت: »مشکل اغلب ناشران 
بخش کودک و نوجوان این است 
کــه از فعالیت های ســامان دهی 
منابع آموزشــی و تربیتی آگاهی 
کافی ندارند. به نظر من نظام سامان دهی بی نقص نیست، اما به 

دور از سیاست بازی هاست.«
وی با اشــاره به تاریخچۀ کوتاهی از فعالیت های ســامان دهی 
منابع آموزشــی و تربیتی افزود: »نمــرة قبولی کتاب ها »6۰ از 
1۰۰« است. اگر نمرة کتاب ها بالاتر از 6۰ درصد باشد، جزء آثار 
مناسب قرار می گیرند. علاوه بر این، کتاب هایی که امتیازی بین 
8۰ تا1۰۰ داشته باشند، درجۀ یک؛ کتاب های داوری نمرة ۷۰ 
تا 8۰ درجۀ دو و کتاب های داوری نمرة 6۰ تا ۷۰ درجۀ ســه را 
کسب می کنند. علاوه بر این، اگر ارزیاب با امتیاز قاطعی کتاب را 
تایید یا رد نکرده باشد، معمولا کتاب به کارشناسان دوم یا سوم 
و گاه چهارمی ســپرده می شــود تا یقین حاصل شود که کتاب 

مناسب است یا خیر.«
پاسخ گویی به ناشــران و مؤلفان از دیگر نکات مثبتی بود که 
طلایی بر آن انگشت گذاشت و گفت: »یکی از مواردی که برای 
ناشران کمک کننده اســت، اعلام ایرادهای کتاب هایی است که 
نمرة کافی به دســت نیاورده اند. اگر ناشــری علاقه مند باشــد، 
می تواند ایرادهای کتاب خود را در چاپ های بعد برطرف کند. از 
ســوی دیگر، وقتی کتابی مناسب معرفی می شود، به ناشر اعلام 
و در سامانۀ کتاب های مناسب معرفی می شود. همۀ این فرایند 
ظرف یک ماه به انجام می رســد. همچنین آثاری که بین )6۰ تا 
1۰۰( امتیاز آورده اند، در کتاب نامۀ رشــد معرفی می شوند که 
فایل آن به صورت »pdf« در ســامانه بارگذاری می شود. علاوه 
بر این، آثاری که بین »۷۰ تا 1۰۰« امتیاز داشــته باشند نیز در 
فهرســتگان معرفی و به همۀ 11۰ هزار مدرســۀ کشور ارسال 

می شوند.«

شأن سامان دهی را حفظ کنیم
طلایــی دربارة دسترســی ناشــران به معیارهــای تولید آثار 

اســتاندارد نیز گفت: »یکی از دغدغه های ناشران این است که 
چگونه می توانند کتاب اســتاندارد تولید کنند. به این منظور از 
سال ها پیش ســامان دهی منابع آموزشی و تربیتی ر اهنماهایی 
را دربارة اســتانداردها برای همۀ دوره ها و پایه ها تولید کرده که 

برای همۀ ناشران در دسترس است.«
وی دربارة انتخاب داوران نیز توضیح داد: »یکی از فعالیت های 
ســامان دهی منابع آموزشــی و تربیتی تربیت داوران است. به 
این ترتیب که معلمان علاقه مند شناســایی می شــوند و پس از 

گذراندن دوره هایــی به عنوان داور کار خود 
را شــروع می کنند. این اتفاق خوبی است اما 
انتخاب داورانی که با ناشــران تعامل دارند از 
آفت های بزرگ است. چرا که باعث می شود 

داوری جانب دارانه و آسیب پذیر باشد.«
کاظم طلایی در آخر گفت: »برخی ناشران 
آثــار ضعیفی تولید می کننــد و چون با 6۰ 
امتیاز هم اثرشــان مناسب شناخته می شود، 
بــر روی کتاب عبارت »مــورد تایید وزارت 
آموزش و پرورش« را درج می کنند. باید برای 
استفاده از نشان استاندارد یا چنین جملاتی 
راهکاری اتخاذ شــود که شــأن سامان دهی 
منابع آموزشی و تربیتی با کتاب های ضعیف 
آسیب نبیند. بخش نظارتی سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشــی باید با قوت بیشتری 
کار نظارتی خود را در این زمینه انجام دهد.«

یک ضرورت: نیاز مخاطب
مریــم جدلی، مدیر مســئول 
»انتشــارات نغمــۀ نواندیش«، از 
دیگــر ناشــرانی بود کــه در این 
نشست حضور داشت. وی با تأکید 
بر اینکه ناشران باید از معیارهای 
جشــنواره آگاهی داشــته باشند، 
ناشران  برخی  »متأســفانه  گفت: 
اهل تقلید هســتند و به این می نگرند کــه چه کتابی پرفروش 
اســت مشــابه آن را تولید کنند. در حالی که باید نیاز خانواده ها 
و دانش آموزان در نظر گرفته شــود. مثلًا براساس یک پژوهش، 
از دهــۀ 138۰ تاکنــون در آثار کودکان و نوجوانــان اقبال به 
اسطوره سازی و نیز توجه به طبیعت بیشتر به چشم می خورد.«

این ناشــر دربارة دسترســی به کتاب های برتر نیز افزود: »ما 
ناشــران در تبلیغ آثار مناسب به شکل گسترده ضعیف هستیم 
و فقط ســعی می کنیم کتاب هایمان را زودتــر به مراکز دولتی 
که کتاب می خرند، بفروشــیم. اما اگر کتاب به شکل گسترده ای 
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جدلی: داوری آثار 
اهمیت زیادی دارد. نباید 
شاهد ریزش بی انصافانة 

آن ها در همان مراحل 
اولیة داوری باشیم

طلایی: به نظر من نظام 
سامان دهی بی نقص 
نیست، اما به دور از 
سیاست بازی هاست

نصری: با داشتن اتاق 
فکر مشترک با ناشران، 

می توان از ایده های آنان 
برای ارتقای جایگاه 

جشنواره کمک گرفت

به دست خانواده ها برســد، قطعاً فروش بیشتری خواهد داشت. 
بنابرایــن باید در کنار هم قرار بگیریم و برای خانواده ها تبلیغات 

بیشتری داشته باشیم.«
جدلی با اعلام آمادگی همکاری از سوی ناشران گفت: »ما هر 
کاری از دستمان بر بیاید، انجام می دهیم. اما داوری آثار اهمیت 

زیادی دارد.«

دوری از تکرار با پالایش داوری
در ادامــۀ ایــن نشســت مریم 
صباغ زاده، مدیر مســئول »نشــر 
بداهــه«، خطر افتــادن به ورطۀ 
تکرار را یکی از آسیب های برخی 
جشنواره ها دانست. وی گفت: »من 
با جشــنواره کتاب رشــد آشنایی 
زیادی نــدارم، اما اگــر می بینیم 
برخی از جشــنواره های بزرگ کتاب ثمــری نمی دهند، به این 
دلیل است که سال هاست داوران آن ها تغییر نکرده اند. باید افکار 
کهنه را دور ریخت. مراقبت کنید، داوری هم در این جشــنواره 
پالایش شــود، ولو اینکه داوران معلمان خیلی خوبی باشند، اما 
اگر قرار باشد پس از مدتی سلیقه و نگاهی 
خاص را تحمیل کننــد، تنوع و نوآوری از 
بین می رود. این ها همه صدماتی اســت که 

به پیکرة فرهنگ کشور وارد می شود.«
وی با اشاره به اهمیت ارزیابی کتاب های 
آموزشــی و بیان اینکه اولین اشتباه علمی 
در کتاب های آموزشــی و کمک آموزشــی 
آخرین اشتباه است، افزود: »اشتباه کوچک 
در کتاب آمورشی اشتباه فاحشی است. اگر 
کتابــی دارای یک غلط هم باشــد، نباید از 
امتیاز آن کم شــود، بلکه باید کلًا از چرخۀ 
داوری حذف شــود. کتاب آموزشی دارای 
اشــتباه، ضربه ای می زند که دیگر غیرقابل 

جبران است.«
مدیر مســئول انتشــارات بداهــه دربارة 
حضور پررنگ آثــار »کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانــان« در میان کتاب های 
مناســب، مخاطب شناســی قوی این ناشر 
را علــت این امر برشــمرد و گفت: »کانون 
مخاطب شناســی می کنــد و می دانــد چه 
می کند. به همین دلیل هم موفق است. مخاطب و شناخت او در 
هدف گذاری درست، عنصر مهمی است که اغلب از سوی ناشران 
به درستی انجام نمی شود. جشــنوارة رشد و سامان دهی منابع 

آموزشی و تربیتی می تواند کمک کند تا بتوانیم تعریف درستی 
از مخاطب داشــته باشیم؟ شــاید اگر در کارگروه ها، کارگاه ها و 
پژوهش ها هم گام شــویم، خیلی از مشکلات ناشی از نشناختن 

مخاطب کم شود و جشنواره هم به نتایج بهتری برسد.«

نتایج جدید منوط به افکار جدید
مدیرمســئول  نصــری،  ابوذر 
»انتشــارات خیلــی ســبز«، بــا 
نگاهی دیگر به جشــنواره و زمینۀ 
آموزش  نقــش  بر  آن،  برگــزاری 
در دنیای جدیــد تأکید کرد. وی 
بدانیم  باید  دراین باره گفت: »مــا 
در چه کشــوری، در چه زمانی و 
با چه شــرایطی زندگی می کنیم و می خواهیم چه هدف هایی 
را دنبال کنیم. ما در جشــنواره قصد داریم بهترین کتاب ها را 
انتخــاب کنیم، اما با کدام ذهــن و نگرش و با چه هدف هایی؟ 
چقدر هدف هایمان چارچوب بندی شــده اند؟ آزادی و خلاقیت 
چقــدر مورد توجه اســت؟ و آیــا اصلًا قواعدی کــه در پیش 
گرفته ایم، متناســب با زمان اســت؟ ما باید بدانیم نقش اصلی 
آموزش وپــرورش در دنیای جدید چیســت. مطمئناً اگر افکار 
و چارچوب هایمان را از گذشــته حمــل می کنیم، دچار تکرار 

خواهیم شد.«
مدیر مسئول خیلی سبز که مدیرعامل »انتشارات پرتقال« نیز 
هســت با بیان اینکه اگر می خواهیم نتایج و آثار جدیدی داشته 
باشــیم، نیازمند افکار جدید هستیم، گفت: »چند سال است که 
زمزمۀ تعامل آموزش وپرورش با بخش خصوصی وجود دارد، اما 
به طور کلی بهتر است کار را به بخش خصوصی بسپاریم. از نظر 
من خلاقیت بخش خصوصی با بخش دولتی قابل مقایسه نیست. 
حتی فکر می کنم کتاب های درسی هم نمی توانند در یک فضای 
محدود به وســیلۀ کارشناسان منصوب شــده تولید شوند، بلکه 

باید در فضای بازتری نوشته شوند.«

جشنوارة رشد، نیازمند ارتقای جایگاه 
مدیرمسئول انتشارات خیلی سبز همچنین با اشاره به جایگاه 
جشــنوارة رشــد گفت: »موقعیت جشــنوارة کتاب رشــد باید 
مشــخص شــود. واقعاً قصد داریم خروجی جشنواره چه باشد؟ 
به نظر می رســد متخصصان راهبردهای جشنواره باید مشخص 
کنند که هدف جشنواره چیست. مثلًا اگر می خواهند بهترین و 
فاخرترین کتاب ها را انتخاب کنند، طوری این کار را انجام دهند 
که واقعاً همه آن را قبول داشــته باشــند. از این رو باید فرم های 
امتیازدهی تغییر کنند، چرا که به نظر من خلاقانه نیســتند. از 

سوی دیگر باید نگرش جدیدی هم داشته باشند.«
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کیا: با وجود آنکه 
فیلترهای انتخاب آثار 
مناسب تخصصی تر 
شده اند، اما 60 درصد 
آثاری که به دست 
ما می رسند، مناسب 
هستند. درحالی که 16 
سال پیش این رقم تنها 
18 درصد بود

صباغ زاده: اگر کتابی 
دارای یک غلط هم 
باشد، نباید از امتیاز آن 
کم شود، بلکه باید کلًا از 
چرخة داوری حذف شود

نصری با ارائۀ پیشــنهادی افزود: »می توان در کنار جشنواره 
نمایشگاهی برگزار کرد و برای استفاده کنندگان نهایی، تخفیف 
ویــژه در نظر گرفت؛ یا حتی می توان از افراد مؤثر و مشــهور 
در حوزة کــودک و نوجوان دعــوت به عمــل آورد. موقعیت 
جشــنواره باید فاخرتر باشــد و این کار به سرمایه گذاری، اتاق 
فکر و همــکاری بخش خصوصــی نیاز دارد. متأســفانه هنوز 
آموزش وپرورش نتوانسته اســت بخش خصوصی را درگیر این 
کار کند، چون همیشه شــبهۀ رانت پیش می آید. اما پیشنهاد 
من این اســت که یک بــار این تهمت ها را بــه جان بخریم و 
موقعیت جشــنواره را جابه جا کنیم. من به خلوص نیت کسانی 
که طرح ســامان دهی را اجرا می کنند، ایمــان دارم، اما غلبۀ 
راهبرد دولتی را پررنگ می بینم. به نظر می رسد باید به بخش 
خصوصــی هم پر و بــال داد تا تنوع و خلاقیــت افزایش پیدا 

کند«.
وی دربارة همکاری با ناشران خصوصی افزود: »با داشتن اتاق 
فکر مشــترک با ناشــران، می توان از ایده های آنان برای ارتقای 
جایگاه جشــنواره کمک گرفت. علاوه بر این، می توان از بخش 
خصوصی در ارزیابی فرایند داوری کتاب ها یاری خواست. حتی 
می توان کارگروهی از ناشــران خصوصی بــه داوران اضافه کرد. 
گرچه از آنجا که تا به حال بخش خصوصی وارد این حوزه نشده 
اســت و در این زمینه تجربه ای ندارد، امــا فرصت دادن، آن را 

آموخته می کند.«

ناآشنایی بدنه آموزش و پرورش با جشنواره
آموزش وپرورش  بدنۀ  »ناآشنایی 
با فعالیت های ســامان دهی منابع 
بود  تربیتی« موضوعی  آموزشی و 
مدیرمسئول  جهانگیری،  علی  که 
»انتشــارات مرآت« به آن اشــاره 
کــرد. وی دراین باره گفت: »هدف 
از طرح ســامان دهی آن است که 
کتاب هایی که اســتانداردهای این طرح را دارند، وارد مدرســه 
شــوند. اما به جرئت می توانم بگویــم 9۰ درصد مدیران و حتی 
معاونان پژوهشی و مدیران کل از این طرح اطلاع دقیقی ندارند. 

پس به نظر می رســد، اگر قرار است تبلیغی صورت بگیرد، ابتدا 
باید از بدنۀ آموزش وپرورش شروع شود. موضوع بعدی آن است 
کــه اگر آثاری را ممنــوع اعلام می کنیم، بایــد جایگزینی هم 
معرفی کنیم. علاوه بر آن به نظر می رســد باید بستۀ آموزشی را 

هم جدی تر دنبال کنیم«. 

تأثیر شبکه های اجتماعی را دست کم نگیریم
مســئول  مدیر  تیموزاده،  فرهاد 
دیگر  از  تیمورزاده«،  »انتشــارات 
ناشران حاضر در این نشست بود. 
وی گفت: »نتایج سامان دهی منابع 
آموزشــی و تربیتــی در دلگرمی 
بنابراین  اســت.  مؤثــر  ناشــران 

که  همان طور 
دیگر دوســتان تأکید کردند، نقطۀ اساســی 

این فرایند داوری آثار است.«
وی افزود: »تصور من این است که مجموعۀ 
ســامان دهی منابــع آموزشــی و تربیتی به 
همــکاری با ناشــران علاقــه دارد. از این رو 
بازخوردهای شــما نســبت به آثارمان برای 
ما ارزشمند بوده است. وقتی می بینم کتاب 
آموزشــی ما مناسب ارزشــیابی شده است، 
دلگرم می شــوم. من معتقدم جشنوارة رشد 
معتبرترین جشــنوارة کتاب های آموزشی و 
کمک آموزشــی اســت و واقعاً حرکت رو به 
رشدی داشــته و به طور ناگهانی تغییر رویه 
نداده اســت. ضمن اینکه دیدن همۀ ناشران 
به طور یکســان دلگرم کننده اســت. در این 
میان به نظر می رســد باید بــرای همۀ این 
فعالیت ها تبلیغ گسترده تری صورت گیرد. از 
این رو نباید از قدرت شــبکه های اجتماعی 

غافل شــد. با استفاده از این شبکه هاست که ناشران بیشتری از 
موضوع مطلع می شــوند و همکاری آن ها در طول سال افزایش 

پیدا می کند.«
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